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(NE)TOLERANTAN STAV PREMA LGBT POPULACIJI: Da li je mogu&#263;a gej parada u Banjaluci?
14/10/2010 17:53 by Administrator

 Nakon odrÅ¾ane Parade ponosa u Beogradu, tokom koje su huligani divljali  glavnim gradom Srbije, zapitali smo se da
li bi bilo moguÄ‡e takvu  manifestaciju organizovati i u Banjaluci.

O temama homoseksualnosti i osobama drugaÄ•ije seksualne orijentacije, ne  priÄ•a se previÅ¡e. U stvari, tokom rada
na ovom tekstu, shvatili smo da  nije nimalo jednostavno doÄ‡i do sagovornika, raspoloÅ¾enog da otvoreno  govori o
tome.    
 
 U Republici Srpskoj ne postoji udruÅ¾enje ili organizacija koja se  bavi pravima i problemima LGBT (lezbejske, gej,
biseksualne i  transrodne) populacije, tako da su osobe drugaÄ•ije seksualne  orijentacija popriliÄ•no neprimjetne u
druÅ¡tvu. Psiholog SrÄ‘an Puhalo  smatra da u naÅ¡em okruÅ¾enju nije prihvatljivo iznoÅ¡enje seksualne  orijentacije u
javnosti, prije svega zbog toga Å¡to je naÅ¡e druÅ¡tvo i  dalje veoma tradicionalno i siromaÅ¡no. 
 
 - Å ta bi se desilo da se  sazna da je neki profesor, nastavnik, ljekar ili vaspitaÄ•ica  homoseksualac â€“ bojim se da bi
posljedice koje bi iza toga slijedile  bile drastiÄ•ne â€“ da li je to gubitak posla, bojkot roditelja i bojkot  druÅ¡tva. Onog
trenutka kada neko sazna vaÅ¡u seksualnu orijentaciju sa  kojom se ne slaÅ¾e, homoseksualnu ili lezbejsku, vi trpite
odreÄ‘ene  sankcije i postajete marginalizovani - rekao je za BLIN MAGAZIN SrÄ‘an  Puhalo. 
 
 On objaÅ¡njava da je snaÅ¾an uticaj crkve  odnosno vjerskih organizacija, koje odreÄ‘uju moralne vrijednosti, kao i 
nemoguÄ‡nost putovanja i sticanja novih iskustava, takoÄ‘e utiÄ•e na  netolerantan stav druÅ¡tva prema LGBT
populaciji. Sa druge strane, kada  bi neko htio da organizuje Paradu ponosa, morao bi da obezbijedi bar  deklarativnu
podrÅ¡ku politiÄ•ara, odnosno drÅ¾ave i drÅ¾avnog bezbjednosnog  aparata,Â  kao Å¡to je bio sluÄ•aj u Srbiji i
Hrvatskoj. Puhalo, meÄ‘utim,  smatra da naÅ¡i politiÄ•ari nisu dovoljno hrabri da otvoreno podrÅ¾e takvu  manifestaciju.
                           Stav Rajka VasiÄ‡a, izvrÅ¡nog sekretara SNSD-a o homoseksualnim osobama                               
VasiÄ‡ na svom blogu poziva Ministarstvo spoljnih poslova  BiH da upozori graÄ‘ane da ne putuju u ameriÄ•ke drÅ¾ave
gdje postoje  â€œjeboljudiâ€•.Â VasiÄ‡ na blogu pod nazivom "Rupa Kralja Artura" slikovito  objaÅ¡najva odnos prema
homoseksulanoj populaciji. "...Umjesto MaÄ• kralja  Artura morao bi se snimiti film Rupa kralja Artura, trebalo bi napisati 
Anu Kurenjinu, zatim bi se morala uvesti olimpijska disciplina 4 x 18  cantimetara, termini muÅ¡karac i Å¾ena viÅ¡e ne
bi bili apsolutni pa bi se  moralo u jezik uvesti rijeÄ•i: karac i karanfilÄ•e (prvi obavlja ulogu  muÅ¾jaka a drugi je,
oÄ•eigledno karofil), ravnopravnost polova bi  izgubila svaki smisao pa bi se morala uvesti zakonska i demokratska 
kategorija Ravnopravnost udova, rijeÄ• udati se, koju slobodniji  jezikoznanci objaÅ¡njavaju sa: dati se na ud (uz
svjedoke i matiÄ•ara)  mora se zamijeniti rijeÄ•ju nauditi pa bi pozivnice za taj njihov brak  poÄ•injale sa: 14. marta
naudiÄ‡e se Marko i ÄŒmarko. I, da rijeÄ• brak  takoÄ‘e gubi smisao pa se za pedre mora naÄ‡i nova odgovarajuÄ‡a
rijeÄ•:  Ä•mak. RijeÄ• je idelna jer melodiÄ•noÅ¡Ä‡u podsjeÄ‡a na institut iz koga su  potekli izrodi i nerodi ali,
istovremeno, svojim poÄ•etkom podsjeÄ‡a na  njihovo veliÄ•anstvo. Legalizacija pederluka i istoudnih brakova, jasno  je
ruÅ¡enje civilizacije. I jedna od varalica, kao i politiÄ•ka akcija  zelenih, prava manjina, borba protiv globalnog grijanja,
uvoz  demokratije..."                - PolitiÄ•ari su vrlo pragmatiÄ•ni, znaju da ukoliko bi podrÅ¾ali takvu  stvar, da bi izgubili
glasove ili da bi to bilo upotrijebljeno protiv  njih. Postoje dvije moguÄ‡nosti â€“ ili da se politiÄ•ari isture i  propagiranjem
tako liberalnih stavova to nametnu glasaÄ•ima ili da  druÅ¡tvo postane liberalnije, odnosno tolerantnije pa da politiÄ•ari 
shvate da, dajuÄ‡i javnu podrÅ¡ku za gej paradu, neÄ‡e imati posljedice -  smatra Puhalo.Â  
 
 Marija Å obot, asistentkinja  kordinatora u nevladinoj organizaciji "Action Againts Aids", kroz  edukaciju o polno
prenosivim bolestima, susreÄ‡e se sa pripadnicima LGBT  populacije. Ona kaÅ¾e da je ponaÅ¡anje prema ovoj
populaciji kod nas  sramotno i da druÅ¡tvo nema razumijevanja za njih, koji se konstantno  suoÄ•avaju sa Ä•injenicom
neprihvatanja. 
 
 - Bez obzira na to Å¡to  Å¾ivimo u 21. vijeku, i bez obzira na sveopÅ¡te nezadovoljstvo, bilo bi  lakÅ¡e da svi prihvatimo
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da je uvijekÂ  bilo i biÄ‡e razliÄ•itosti i da ovim  divljaÄ•kim ponaÅ¡anjem samo Å¡aljemo sliku o tome kakvi smo
zapravo -  kaÅ¾e Å obotova. BanjaluÄ•ani, koje smo pitali da li bi i kod nas bilo moguÄ‡e  organizovati manifestaciju
poput Parade ponosa u Beogradu, imaju  podijeljena miÅ¡ljenja.Â  - Nisam protiv pripadnika LGBT populacije, niko ih ne
treba  omalovaÅ¾avati. Uz jaku podrÅ¡ku vlasti moguÄ‡e je organizovati tako neÅ¡to,  ali ipak moramo biti svjesni da
opet postoje oni kojima bi to smetalo.  LiÄ•no nemam niÅ¡ta protiv - rekla je Jelka Divnjak,  studentkinja. - Narod ovdje
isto misli kao u Beogradu, moÅ¾da bi se mogla  i kod nas odrÅ¾ati parada, ali Ä•isto sumnjam. Moj liÄ•ni stav prema
toj  populaciji je suzdrÅ¾an - smatra MiÅ¡o MijatoviÄ‡,  student. - Generalno, ne vidim potrebu za paradiranjem. Mislim
da je to  bespotrebno ulaganje, tako samo dolazi do negativnih efekata. U BiH nema  slobode, ako neko zna da je neko
gej, to sigurno neÄ‡e zloupotrijebiti.  Te ljude ne treba diskriminisati,a oni sami ne treba da izazivaju druge  -Â  istiÄ•e
studentkinja Aleksandra Kecman.Â  SugraÄ‘anka koja nije htjela da joj se spominje ime, o toj temi kaÅ¾e: -  Sigurnost
pripadnika rodnih manjina u RS proporcionalna je veliÄ•ini  zajednice u kojoj Å¾ive. Å to je 'mjesna zajednica' veÄ‡a,
njeni pripadnici  su viÅ¡e nauÄ•eni da prihvataju razlike. Mislim da gej osobe u Banjaluci  nemaju nikakvih posebnih
problema sa kojima se ne susreÄ‡u i svi ostali  njeni graÄ‘ani, ali pitam se kako je bitiÂ  tako razliÄ•it u Han Pijesku, 
Rudom ili Lukavcu? U Federaciji BiH, registrovano je udruÅ¾enje Q, koje, prema podacima  sa njihovog vebsajta,
okuplja LGBTIQ zajednicu u BiH. 'UdruÅ¾enje Q radi  na promicanju i zaÅ¡titi kulture, identiteta, ljudskih prava i
pruÅ¾anju  podrÅ¡ke LGBTIQ osobama te uklanjanju svih oblika diskriminacije i  nejednakosti na osnovu spola, roda,
seksualne orijentacije, spolnog  identiteta, rodnog identiteta, rodnog izraÅ¾avanja, interspolnih  karakteristika', stoji na
njihovom sajtu.Â  Beogradski mediji navode da akteri nesreÄ‡nih dogaÄ‘aja pri pokuÅ¡aju  organizovanja "Queer
festivala" u septembru 2008. godine u Sarajevu nisu  htjeli i nisu smjeli javno da komentariÅ¡u (ne)odlazak na gej
paradu u  Beogradu, jer, kako su rekli, napadaÄ•i nisu primjereno kaÅ¾njeni. Tada je  grupa od nekoliko desetina
napadaÄ•a, sa kapuljaÄ•ama i dugim bradama,  napala uÄ•esnike â€œQueer  festivalaâ€• i onemoguÄ‡ila
odrÅ¾avanje tog  festivala. U Srbiji, u kojoj je Parada ponosa odrÅ¾ana, ali uz divljanje  huligana, postoje organizacije
koje se aktivno bave pravima LGBT  populacije. Ministarstvo zdravlja Srbije od 1990. godine homoseksualnost  ne
smatra boleÅ¡Ä‡u. EtiÄ•ki komitet Srpskog ljekarskog druÅ¡tva se 2008.  godine javno izjasnio da homoseksualnost nije
bolest.Â  StruÄ•njaci smatraju da je, mada je druÅ¡tvo u Republici Srpskoj i  Bosni i Hercegovini trenutno nespremno da
prihvati LGBT populaciju,  pitanje vremena kada Ä‡e ipak biti prihvaÄ‡eni. Dok druÅ¡tvo ne postane  tolerantnije i
liberalnije, i ne prihvati razliÄ•itosti, pa i one  seksualne, pripadnici LGBT populacije iz Banjaluke, Sarajeva i drugih 
gradova u BiH, iÄ‡i Ä‡e na parade u Zagreb i Beograd.                            MONDO ANKETA                                Internet
portal Mondo sproveo je anketu meÄ‘u Ä•itaocima  "Å ta mislite o odrÅ¾avanju gej parade u BiH". NajviÅ¡e korisnika 
odgovorilo je da je "protiv organizovanja takvog skupa" (793 od ukupno  1286 glasaÄ•a, ili 61,66 odsto). Opciju
"podrÅ¾avam" odabralo je 455  glasaÄ•a,odnosno 35,38 odsto, a za opciju "nemam miÅ¡ljenje o tome"  glasalo je 38
uÄ•esnika u anketi, odnosno 2,95 odsto.                Izvor vijesti: BLIN/M.AJDER,Â  D.STANKOVIÄ† 
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